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Vážení spoluobčané,

rok 2023 velmi rychle utekl. Jeho závěr byl bohu-
žel poznamenán tragickými okolnostmi v hlavním 
městě. Naše obec se připojila k pietě vyvěšením 
státních vlajek na půl žerdi. Vzhledem k tomu, že 
jsme měli  již zakoupený a naplánový silvestrovský 
ohňostroj, rozhodli jsme se tuto akci navzdory 
nepříznivé situaci uspořádat. V areálu fotbalového 
hřiště se na Silvestra sešlo přes 120 občanů, přátel 
a známých. Jsem za to moc rád. To, že vám stojí 
za to si popřát se svými sousedy vše nejlepší do 
nového roku a věnovat jim chvíli svého času, je 
přece tím nejlepším, co si může komunitně vedená 
obec přát. 
Již nyní víme, že příští oslavy příchodu nového roku 
budou v Kujavách pojaty vcelku netradičně. Věřím, 
že připravovaná změna programu bude zajímavá 
pro spoustu z vás. 

Do Kujav se nám pomalu vkrádá jaro. Zima letos 
nebyla vůbec dlouhá a zaměstnanci našich tech-
nických služeb jsou na jarní údržbu obce připra-
veni. Během jarních měsíců se zaměříme na 
zkrášlování obce. V týmu máme jednu zahrad-
nici, a tak toho přece musíme využít. Mimo tyto 
příjemné realizační práce ale budeme pracovat 
také na klasické údržbě obce. Tráva na jaře roste 
zběsilým tempem a já věřím, že letos díky nové po-
sile budeme údržbu zvládat lépe. 

Změny se chystají také na obecním úřadě. 
S úsměvem na tváři vás bude vítat nová paní re-
ferentka. Má za sebou řadu zkušeností, a bude 
tedy pro náš úřad jistě velkým pomocníkem. Pos-
tupem času s ní budete například vyřizovat povo-
lení kácení dřevin mimo les, budete s ní ověřovat 
podpisy apod. Rozšíření našeho kolektivu jsem 
prosazoval od samého počátku našeho působení 
a věřím, že dvě pracovní síly navíc nám pomohou 
obec rozvíjet rychlým tempem dál. 
Dovolím si v úvodu tohoto zpravodaje upozornit na 
změny v obecních poplatcích. 
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SLOVO STAROSTY

Ing. Michal DRESLER
Váš starosta

Zastupitelstvo obce vydalo v prosinci celkem tři 
nové obecně závazné vyhlášky. S ohledem na 
neustále se zvyšující ceny byla stanovena saz-
ba poplatku za odpad na 700 Kč za osobu a saz-
ba poplatku za každého psa na 150 Kč. Splatnost 
je stále do 31. 5. Při platbě prosím nezapomeňte 
uvést variabilní symbol. 

V prvním vydání letošního zpravodaje se opět 
dozvíte spoustu novinek; Co se událo na úřadě? 
Na čem se v poslední době pracuje a co se letos 
chystá? Najdete zde také shrnutí plesové sezóny 
v Kujavách. Doplňuji, že se v Kujavách zcela net-
radičně letos uskutečnil také jeden velmi úspěšný 
maturitní ples. Sám jsem byl překvapen, jak se dá 
náš kulturní dům krásně využít. 
V tomto vydání vás čeká také jeden nový skvělý pro-
jekt z dílny manželů Heryánových, kteří postupně 
mapují rostliny v naší obci a okolí. Jejich herbář 
bude postupně doplňován, k dispozici je také na 
internetových stránkách obce. Pokračujeme také v 
cyklu Na kus řeči, tentokrát s J. Pospíšilem, který 
vám poví více o svém velkém projektu v Kujavách. 

Děkuji každému, kdo se na tomto zpravodaji 
podílel, ať už zpracovaným článkem, editací nebo 
grafikou. 
Našim čtenářům přeji příjemné listování a klid v 
duši při pozorování jarní krajiny, třeba z naší Aleje 
svobody. 
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ZPRÁVA O ČINNOSTI ZA OBDOBÍ 12/2023 – 2/2024
ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA

V období od prosince do února se konala celkem 
dvě zasedání zastupitelstva obce. Poslední zasedání 
loňského roku se uskutečnilo 4. 12., zastupitelstvo
zde přijalo téměř 50 usnesení. Jednání to bylo dlouhé, 
avšak velmi důležité. Další, již deváté, zasedání se 
uskutečnilo 6. 2. 2024.

V úvodu 8. zasedání se řešil prodej části parc. č. 
1077/1 u č. p. 100,  žadatelka měla zájem odkoupit 
travnatou plochu mezi místní komunikací a domem 
č. p. 100. O koupi tohoto pozemku se však nakonec 
ucházely dvě osoby, a tak zastupitelstvo rozhodovalo 
o hodnotícím kritériu, na základě kterého byl násled-
ně prodej pozemku schválen tomu uchazeči, jehož 
pozemky tvoří s prodávaným pozemkem ucelený 
funkční celek. Zároveň bylo zohledněno to, aby ne-
došlo ke ztrátě přístupu k jednotlivým nemovitostem 
a aby se předešlo sousedským sporům či narušení 
veřejného pořádku. K tomuto bodu zasedání byly 
podány dvě námitky ze strany dvou občanů obce. 
Namítali například, že pozemek může být určen jako 
výhybna aut, mohou zde být umístěny inženýrské 
sítě či parkoviště pro myslivecký sál. Zdůrazněn byl 
také nesoulad s územním plánem. Zastupitelstvo 
tyto námitky vzalo na vědomí, avšak neztotožnilo se 
s nimi, zejména protože záměr prodeje obsahoval 
podmínku 1,5m nezastavěného pásu mezi komuni-
kací a novou hranicí pozemku pro možné vyhýbání 
aut nebo umístění sítí, žadatelka měla také souhlasné 
vyjádření mysliveckého spolku. S postupem a čin-
ností obce někteří občané nesouhlasili, a tak poda-
li stížnost na jednání a rozhodování zastupitelstva, 
na zpracování a rozšiřování osobních údajů a také 
podnět na Ministerstvo vnitra. O stížnosti rozhodo-
valo zastupitelstvo na svém 9. zasedání dne 6. 2. a 
posoudilo stížnost jako nedůvodnou a nepřezkou-
matelnou. Také dle Ministerstva vnitra nedošlo při 
jednání orgánů obce k rozporu se zákonem. O tomto 
(osobní údaje a ministerstvo) však bude zastupitel-
stvo teprve jednat. 
Zastupitelstvo se seznámilo také s několika roz-
počtovými opatřeními, schválilo střednědobý výhled 
rozpočtu a zejména rozpočet na rok 2024 jako schod-
kový s příjmy 12 576 400 Kč, výdaji 26 616 700 Kč a 
financováním ve výši 14 040 300 Kč. Plánovaný scho-
dek je zapříčiněn zejména z důvodu záměru provést 
v roce 2024 tyto větší akce: oprava místní komuni-
kace u mostu č. p. 49, rekonstrukce mostu u č.p. 49 a

značky na místní komunikaci, projektová doku-
mentace na chodníky a řešení stávající kanalizace 
v obci, dopracování projektu na úpravu nivele-
ty fotbalového hřiště a multifunkčního hřiště, 
zasíťování pozemků v lokalitě „U hřiště“ a přelož-
ka ČEZ, projektová dokumentace na rekonstruk-
ci skladu u obecního úřadu, nákup štěpkovače a 
mulčovače pro technické služby, nákupy pozem-
ků, dopracování projektu na revitalizaci veřejných 
prostranství. 
Schválen byl střednědobý výhled i rozpočet ZŠ a 
MŠ Kujavy s příspěvkem obce na provoz ve výši 
712 000 Kč. Na 9. zasedání byla mj. v souladu s 
rozhodnutím krajského úřadu potvrzena organi-
zaci výjimka z nejvyššího počtu dětí v MŠ.
Zastupitelstvo na svém 8. zasedání schválilo 
také dotace všem kujavským spolkům, které si 
o dotaci požádaly. Příspěvek obce byl pro letošní 
rok navýšen z 15 000 Kč na 20 000 Kč pro každý 
spolek. Zároveň byly schváleny dary organizacím 
poskytující sociální služby na území obce. Ze stra-
ny SDH Kujavy byl vznesen požadavek na úpravu 
směrnice pro používání automobilů jednotky. Po 
několika diskuzích se zastupitelstvo s SDH dom-
luvilo na aktualizované formě spolupráce. 

Z důvodu novely zákona o místních poplatcích a 
vysoké inflaci v posledních letech vydalo zastupi-
telstvo celkem tři nové obecně závazné vyhlášky 
o místním poplatku – za odpad, ze psa a za užívání 
veřejného prostranství. Poplatek za odpad činí v 
letošním roce 700 Kč/obyvatele a za každého psa 
150 Kč. Poplatky jsou i nadále splatné nejpozději 
do 31. 5. 2024. 

UDÁLO SE NA ÚŘADĚ

Poplatek za odpad ve výši 
700 Kč/os. je splatný do 

31. 5. Platbu je možné provést 
v hotovosti na obecním úřadu, 
nebo převodem na číslo účtu 

9388020227/0100. 
Nezapomeňte uvést variabilní 
symbol, který zůstává stejný. 



Víte, že při kácení 
větších stromů potřebujete 
povolení obecního úřadu? 

Raději se s námi vždy 
dopředu poraďte. 
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Vedení obce bylo osloveno ze strany společnosti 
Nové domy na rovince ohledně spolupráce při za-
jištění dotace na zasíťování pozemků. O tuto dotaci 
mohly žádat pouze obce. Zastupitelstvo spoluprá-
ci neschválilo z důvodu realizace vlastní technické 
infrastruktury z části pokryté úvěrem. Do doby 
splacení úvěru nebude obec schopna získat další 
úvěr. Zastupitelstvo schválilo smlouvu o přeložce 
potřebnou pro výstavbu u hřiště, která navazovala 
na smlouvu o smlouvě budoucí. Zastupitelé odmít-
li převzetí budoucí přeložky polní cesty při stavbě 
vysokorychlostní tratě. Jednalo by se o most přes 
VRT a dálnici, a polní cestu. Pro obec by toto bylo 
pouze přítěží. Do majetku naopak obec přijala elek-
tronickou úřední desku pořízenou z dotace, která 
stojí před obecním úřadem. Schválen byl dodatek 
smlouvy na zmírnění podmínek pro obec týkající se 
převodu pozemku pod hřištěm, který obec získa-
la před deseti lety, dodatek tedy ruší povinnost 
obce každoročně zasílat hlášení o aktuálním stavu 
pozemku. S ohledem na novelu zákoníku práce byl 
přijat také dodatek k dohodě o provedení práce 
kronikáře. Z důvodu neustálých kontrol byla zahá-
jena také spolupráce s právníkem a koordinátorem 
BOZP. 
V průběhu roku jsem žádal o dotaci na zpracování 
projektu na opravu chodníků v naší obci. Naši žá-
dosti bylo vyhověno a zastupitelstvo na svém 
8. zasedání přijalo dotaci v celkové výši 172 700 Kč. 
Zároveň se nám podařilo domluvit se s vlastníky 
zbylých pozemků pod chodníky. 
Zásadním rozhodnutím na 8. zasedání bylo také 
přijetí dvou nových zaměstnanců. Věřím, že noví 
pracovníci nám pomohou posunout naši obec zase 
o kus dál.  
Dále byli zastupitelé seznámeni s protokoly o kon-
trolách, zápisy výborů apod. Byl vyřazen zastaralý 
a poškozený majetek. Zastupitelé mě také na 9. za-
sedání delegovali pro výkon práv člena Honebního 
společenství. 

ČINNOST ÚŘADU

Závěr roku je pro zaměstnance obce vždy náročný. 
Všichni se snažíme vždy s koncem roku uzavřít 
dlouho rozpracované projekty a činnosti, a tak 
tlak ze strany spolupracujících i nás samotných je 
vždy ke konci roku vysoký. Je ale nabitý také co se 
kulturního vyžití týče. Zaměstnanci a vedení obce 
se tak ke konci roku prakticky nezastaví a já bych 
nás všechny velmi rád pochválil za to, co pro naší 
obec všichni společně děláme. Jsem rád, že stále 
neupadá opora také ze strany veřejnosti a když je 
potřeba, vždy se najdou dobrovolníci, kteří nám s 
prací pomohou. 

Možná ještě náročnější než závěr roku mohl být 
na úřadě začátek roku nového. Inventury, výkazy, 
nová legislativa, rozpracované projekty a mnoho 
dalšího nás zaměstnalo více, než si dovedete před-
stavit. Nelze si stále do nekonečna nalhávat, že by 
se situace někdy zklidnila a že budeme stíhat vše 
tak, jak bychom si přáli. A tak velmi vítám, že zastu-
pitelstvo vyšlo vstříc a uvolnilo finanční prostředky 
na přijetí dvou nových posil – referenta obecního 
úřadu a technického pracovníka. Věřím, že pokud 
si práci rozdělíme mezi více lidí, bude to znamenat 
velký krok v rozvoji naší obce. Bude tak více času 
na vyhledávání dotací, získávání nadačních nebo 
jiných finančních zdrojů a také více času na práci 
venku, kterou vy vidíte nejzřetelněji. Noví zaměst-
nanci nás ale samozřejmě na začátku budou stát 
spoustu času, věřím však, že investovaná energie 
se nám brzy vrátí. Už jen samotné výběrové řízení 
není otázkou pěti minut. Po zkušenosti z minulých 
výběrových řízeních u nás, ale i v jiných obcích, 
jsem měl obavy, že se nám na obě pozice nikdo 
nepřihlásí, a budeme muset hledat třeba i rok. To 
naštěstí nebyl náš případ. Na technického pra-
covníka se nám přihlásil jeden uchazeč, který splnil 
lékařskou prohlídku. Na referenta obecního úřadu 
se nám přihlásilo dokonce uchazečů 7 a s 5 z nich 
jsme vedli pracovní pohovory. Věřím, že se nám 
podařilo vybrat správného uchazeče, který nám 
pomůže zefektivnit chod naší organizace. Oba noví 
zaměstnanci nastupují k 1. 3. 2024. Snad se vám 
oba sami představí v příštím vydání zpravodaje. 
V lednu a únoru jsme uspořádali celkem tři set-
kání. Proběhlo setkání členů jednotky sboru do-
brovolných hasičů. Zároveň proběhlo školení členů 
a byly vyřízeny potřebné organizační záležitosti 
spojené s fungováním jednotky. Po setkání hasičů 
následovalo setkání obce se spolky, se kterými 
jsem probíral jejich požadavky na rok 2024 a také 
společnou spolupráci na kulturních akcích. Posled-
ním z edukativních a debatních setkání bylo set-
kání se zemědělci, působícími v Kujavách, o kterém 
jsme si pro vás připravili samostatný článek. Rádi 
se s vámi setkáváme, protože jedině tak můžeme 
věci posunout kupředu. 
Na přelomu roku se nám konečně podařilo dokončit 
mapování stromů určených ke kácení podél 
Děrenského potoka. Obec již značnou část suchých 
stromů ve svém vlastnictví podél potoka pokáce-
la. Nyní zahájily své práce Lesy ČR. Žádám tímto 
vlastníky zbylých suchých stromů nebo stromů na-
padených jmelím, aby také zvážili pokácení těchto 
stromů. K tomuto je však nutné stanovisko Obecního 
úřadu Kujavy. Za pokácené stromy byla obci ulože-
na náhradní výsadba na zahradě mateřské školy. 



Fotografie z akcí jsou na webu! 
Na internetových stránkách 

www.kujavy.cz 
naleznete v záložce Volný čas 

nové fotografie z kulturních akcí, 
které se v Kujavách loni konaly.

Všechny kulturní akce naleznete 
v kalendáři akcí, který jste 

obdrželi do schránek. 
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firmou, která naši kanalizaci obstará od A až do Z. 
Na problém s kanalizací jsme byli upozornění při kon-
trole ze strany České inspekce životního prostředí. 
Inspekce požadovala spoustu podkladů ke kanalizaci, 
ale také k odkanalizování jednotlivých budov v majetku 
obce. Jedná se však o staré budovy, mnohdy stavěné 
v akci Z, a tak najít některé informace byl opravdu 
oříšek. Pro mě to znamenalo hledání v obecních, ful-
neckých, ale také státních archivech. Nakonec jsme 
většinu dokumentů doplnili. 
Děkuji také technickým pracovníkům, se kterými 
jsme společně procházeli všechny septiky a zjišťovali 
skutečný stav. Nebyla to moc voňavá práce. Výsledek 
kontroly nebude kdovíjak uspokojivý. 
Obec dlouhá léta neprovozovala kanalizaci v souladu 
s předpisy, chyběla nám různá povolení apod. U něk-
terých budov to pro nás bude znamenat kompletně 
nový odpadový systém.

Psal bych dál a dál, ale zpravodaj je omezený a 
nerad bych zabíral potřebný prostor jiným zajímavým 
článkům. Rád se s vámi o problémech a plánech obce 
pobavím osobně. Možná si začnu psát deníček, pro-
tože opravdu každý den je pestrý a věřím, že mnohé z 
vás by tyto zákulisní informace mohly zajímat. 

Těším se na vás na dalších společných akcích!

Právě budovu mateřské školy v poslední době 
řešíme intenzivně. Společně s vedením školy a 
rodiči právě dokončujeme návrh zahrady MŠ. Nový 
koncept obsahuje spoustu stromů, které vytvoří 
dětem potřebný stín, ale pomůže také uvnitř 
budovy, která se v teplých měsících přehřívá. Ve-
dení školy a školky společně s rodiči dětí navrhli 
edukativní a herní prvky. Jsem rád, že zde fun-
guje spolupráce nás všech – školy, školky, rodičů 
a obce. Při kontrole České školní inspekce nám 
jakožto zřizovateli bylo vytčeno nedostatečné 
vybavení zahrad u MŠ i ZŠ. Ve školce je podle 
nich také nutná celková rekonstrukce. Prostory 
nevyhovují standardům dnešního předškolního 
vzdělávání. Inspektory jsme ujišťovali, že máme 
vůli na tomto zapracovat a že například na školní 
zahradu máme již zpracovaný projekt. Naše sliby 
a plány do budoucna inspektoři ale bohužel ne-
brali příliš vážně, protože jim je toto sdělováno 
údajně již deset let. Společně s vedením organi-
zace tak momentálně sháníme architekta nebo 
projektanta, který by nám prostory školky navrhl 
tak, aby co nejvíce vyhovovaly dnešním poža-
davkům. Potřebná zde bude kompletní rekon-
strukce od topení, elektřiny, vody až po odpady a 
omítky. Tuším, že se bude jednat o velmi náklad-
nou investici převyšující rekonstrukci fasády a 
střechy OÚ. Bez dotace to bohužel nezvládneme. 

Momentálně finalizujeme společně s projek-
tanty spoustu projektů  podle požadavků staveb-
ního úřadu např. projekt na rekonstrukci hřiště. 
Čekáme na vyjádření CETIN ohledně optické sítě, 
abychom mohli podat na stavební úřad žádost 
o povolení veřejného osvětlení a plynovodu v 
obecní zástavbě u hřiště. Projekt na multifunkční 
hřiště jsme po několika úpravách konečně podali 
na stavební úřad. 
Dokončili jsme také projekt na úpravu veřejných 
prostranství – návsi, parku pod kostelem a škol-
ní zahrady. Tento projekt jsme mimo jiné před-
stavili veřejnosti na 9. zasedání zastupitelstva 
obce. Nyní čekáme na vyjádření, zda alespoň na 
jednu část získáme dotaci. 
Dále jsme se pustili do řešení problému s ka-
nalizací a chodníkem nad ní. Od Krajského úřa-
du jsme získali povolení k provozování kanali-
zace pod chodníkem. Nyní se zpracovávají další 
potřebné dokumenty, pasport kanalizace a za-
dání pro opravu, která bude součástí projektové 
dokumentace na rekonstrukci chodníků. Než se 
celá věc dotáhne do konce, bude to ještě chvíli 
trvat. Stále ale platí, že bude potřeba řešit špatné 
septiky připojené na kanalizaci. O tom budeme 
ale s jednotlivými majiteli jednat. Myslím, že se 
nám podařilo navázat spolupráci s velmi dobrou 

Michal Dresler

Chcete přispět naší školce na 
krásnou zahradu? 

Uvítáme zakoupení stromů, po-
moc při výrobě prvků apod. 

Za jakoukoliv pomoc vám budeme 
vděční a děti ještě víc!



SETKÁNÍ s kujavskými zemědělci
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Ve středu 13. 2. 2024 uspořádala obec Kujavy set-
kání se zemědělci, aby společně diskutovali nad 
možnými řešeními eroze (splavování půdy při 
přívalových deštích). Setkání se zúčastnili zeměděl-
ci hospodařící na kujavské půdě a odborníci zabý-
vající se ochranou půdy před erozí. 

Setkání nám pomohla realizovat MSID (Regionální 
rozvojová agentura) v rámci projektu LIFE COALA. 
“Pro každou obec je velmi důležité, aby se sama ak-
tivně snažila o dobrou spolupráci se zemědělci. Když 
nás pan starosta oslovil s tím, že hledá cestu, jak 
řešit dlouhodobé problémy s intenzivním erozním 
smyvem z okolních zemědělských pozemků a ško-
dy, které blátotok následně způsobuje v zástavbě, 
spojili jsme se s experty, kteří se problematice 
intenzivně věnují a domluvili společné setkání s 
místními zemědělci. Vzhledem k tomu, že diskuze 
probíhala v otevřené přátelské atmosféře a úsilí 
ze strany pana starosty a vedení obce je příkladné, 
věřím, že přívalové deště nebudou obyvatele Kujav 
v budoucnu děsit,” říká Pavla Sokolovská z MSID.   

Cílem setkání bylo nalézt přijatelný kompromis 
v tom, jak zabránit splavování půdy do obce a 
zlepšit kvalitu života obyvatel a zároveň respek-
tovat produkční zájmy zemědělců. Protierozních 
opatřeních je možno realizovat několik. Může se 
jednat o opatření vztahující se k způsobu obhos-
podařovávání pole nebo o technická opatření, jako 
jsou například záchytné příkopy, poldry apod., která 
jsou procesně i finančně náročnější. Mnohem efek-
tivnější je obhospodařovat půdu (nejen) na svazích 
tak, aby se z ní nesplachovala ornice.

Některá opatření při obhospodařování půdy již nyní 
zemědělci využívají. Zaměřili jsme se tedy na uplat-
nění jednotlivých opatřeních na kritických místech. 
Půda v katastru naší obce je velmi málo propustná, 
a proto je doporučeno, aby byla protierozní opatření 
plošně aplikována na celém území obce, pokud je 
to prakticky možné. 

K 30. 9. 2024 skončí některé pachtovní smlouvy, 
obec bude v průběhu jarních měsíců vyhlašovat 
záměr nových pachtů. 
Jako součást podmínek nových smluv bude obec 
vyžadovat dodržení domluvených protierozních 
opatření. Zájemci o pacht budou mít možnost vy-
brat si z několika protierozních opatření, která 
budou chránit půdu: pěstování plodin po vrstevnici 
(proti proudu vody na polích), pěstování meziplodin 
(trvalý pokryv půdy), pásové střídání plodin, pod-

sevy především pod širokořádkovými plodinami 
nebo nahrazení rizikových plodin plodinami jinými. 

Zemědělcům byla nabídnuta pomoc při imple-
mentaci těchto opatření ze strany přítomných 
odborníků – Prof. Ing. Miroslava Dumbrovského, 
CSc., z Ústavu vodního hospodářství krajiny Fakulty 
stavební Vysokého učení technického v Brně, 
a zástupců projektu Živá půda Ing. Moniky Hradi-
lové, Ph.D., a Mgr. Martina Smetany. Dále jim byla 
nabídnuta možnost konzultace se zemědělci, kteří 
tato opatření již úspěšně praktikují.

Na poradce Živé půdě se mohou obrátit také občané, 
kteří vlastní menší či větší kus pole. 
Stačí napsat na poradna@ziva-puda.cz, poskytnout 
informaci, o jaké parcelní číslo se jedná a ideálně 
zaslat také pachtovní smlouvu. 
Na základě údajů z registru půdy, katastru nemo-
vitostí, map a satelitních snímků prověří stav půdy, 
zjistí erozní ohrožení, i kdo a jak na ní hospodaří. 
Následně navrhnou optimální způsob hospodaření 
tak, aby byla půda chráněna před erozí, a zlepšil se 
tak její stav. 
Pomohou i s domluvou se stávajícím zeměděl-
cem nebo v případě potřeby s výběrem zemědělce 
jiného. 
Využít můžete také vzorovou smlouvu na jejich 
stránkách www.ziva-puda.cz.

Michal Dresler, Pavla Sokolovská (MSID), 
Monika Hradilová a Martin Smetana (Živá půda)
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FOTOREPORT ze zimních akcí v Kujavách



Z NAŠÍ ŠKOLY A ŠKOLKY
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HRAJEME SI, UČÍME SE..

ZIMNÍ ČAS V MŠ
Předvánoční čas jsme s dětmi ve školce zahájili 
společným zdobením stromečku, zpestřili jsme si 
jej poslechem a zpěvem koled a vánočních písní. 
Děti si také zatančily na tradičním rozsvícení 
vánočního stromu, pro adventní jarmark vlast-
noručně vyrobily spoustu dárečků a dobrot, spo-
lu s ostatními zúčastněnými jsme tak již tradičně 
rozsvítili vánoční stromeček na návsi. 
Celý adventní čas jsme završili besídkou pro 
rodiče a pro rodinné příslušníky, kterým naše 
školkové děti předvedly, jaké tance a písně se 
zvládly naučit. Dobroty od maminek a podpora 
tatínků dětem pomohla v tom, aby si celou besídku 
náležitě užily. Tato společná setkávání přispívají k 
upevňování vztahů mezi rodinou a školou a děti 
získávají větší pocit jistoty a bezpečí.

Po Vánocích jsme se připravovali na příchod Tří 
králů a při té příležitosti jsme společně s dětmi 
ze školy navštívili místní kostel a v něm vystavený 
betlém. 
Celý zimní čas jsme si mohli s dětmi užít, a to díky 
sněhové nadílce. Počasí nám docela přálo, 
a tak děti mohly dovádět na zahradě mateřské 
školy, kde nejen bobovaly, ale také si postavi-
ly mnoho sněhuláků, nejrůznějších sněhových 
staveb a udělaly spousty sněhových andělů. 
Poté co nám sníh roztál, jsme si zasportovali 
uvnitř. Děti se seznámily s nejrůznějšími sporty, a 
mnohé z nich si také vyzkoušely. 

Teď už se s dětmi pomalu těšíme na jaro a na to, 
až opět budeme moci jít na zahradu a vydovádět 
se venku. 
A také se připravit na další akce nejen pro rodiče. 

Nakonec nesmíme opomenout zápisy dětí do 
základních a mateřských škol, které se us-
kuteční v jarních měsících. Přesné termíny budou 
vyvěšeny na stránkách školy www.zskujavy.cz 
i obce www.kujavy.cz.

Tímto bychom chtěly poděkovat rodičům za spo-
lupráci a těšíme se na další společné akce.

Dominika Juříčková a Eliška Hradilová

Dobrodružství plné experimentů, her a kouzel zažili 10. 1. žáci a 
děti základní i mateřské školy. V programu Hravá věda si děti vyz-
koušely, jak se míchají barvy, vyráběly duhu, vytvořily si svůj vlast-
ní kouzelný obrázek, který vznikl pomocí mléka a svíčky. Během 
programu děti nejen spolupracovaly, ale také zjistily, že věda je 
zábava a nachází se všude kolem nás.
Kreativní školní den před prázdninami zažili žáci naší školy, kdy 
společně vytvářeli krmítka pro ptáčky. Společná práce nejen 
zdobí školní zahradu, ale také poskytuje ptáčkům potravu během 
zimy. Žáci se během dne učili tradicím nejen výrobou betlému, 
poznáváním pranostik, ale také výrobou tradičního staročeského 
polazu, který ozdobil a provoněl třídy i chodby školy a žáci si jej 
odnesli domů. 
Tímto bychom chtěli poděkovat panu Heryánovi za spolupráci, díky 
níž jsme mohli vánoční program realizovat.  

Pavlína Tvardková
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ŠKOLNÍ DRUŽINA
ADVENTNÍ KALENDÁŘE
V listopadu uspořádala ZŠ Pustějov 
soutěžní výstavu adventních kalendářů. 
Naše škola se zapojila také, a vznik-
ly tak 3 originální kalendáře, které bojo-
valy o přízeň návštěvníků výstavy. Do této 
výstavy se zapojily nejen děti z Pustějova a 
Kujav, ale také z Hladkých Životic. Celkem 
se sešlo 42 výrobků. Pustějov obsadil 3 
vítězná místa. Ostatní díla byla oceněna 
čokoládovým adventním kalendářem.

ČERTOVSKĚ VYSVĚDČENÍ
V prosinci si děti ze školní družiny mohly vysloužit čertovské 
vysvědčení. Známkovalo se jako ve škole, ale předměty na vysvědčení 
byly trochu jiné. Každý musel dobře ovládat - přikládání do kotle, 
čertovské karty, skok s pytlem a další čertoviny. Bojovalo se totiž o 
pekelně dobré známky!

KRABICE OD BOT
Za pomoci paní Bruštíkové se školní družina zapojila do sbírky s názvem “Krabice od bot”.  V družině  se naplnila 
(vánočními dárky) jedna krabice, která byla určena pro holčičku školního věku. Děkujeme rodičům za příspěvky, 
které určitě udělaly naši vybrané holčičce velkou radost. 
Kdyby se někdo chtěl v příštím roce zapojit, tato sbírka je určena i pro širokou veřejnost. Dárky, které se touto akcí 
vyberou, putují pro děti v nouzi, jsou pro ně často jediným vánočním dárkem, který pod stromečkem najdou.

ŠKOLÁCI ŠIKULOVÉ
Žáci naší školy měli opět možnost se 
zúčastnit natáčení pořadu Šikulové v 
ostravském studiu České televize. 
Pro žáky to byla nejen příležitost si za-
soutěžit, ale také poznat zákulisí natáčení 
tohoto pořadu. Soutěžili ve dvou týmech, 
vyrobili dopravní značky i semafor, zod-
pověděli znalostní otázky a svou zručnost 
předvedli při vyplétání stromečku. 

Z natáčení jsme si odvezli výrobky i spoustu 
zážitků. 
Na vysílání tohoto dílu se můžete těšit 
v září na ČTD!

Lenka Šimečková

I malé ruce dokáží 
velké věci! 

A když máš nápad, 
je to hračka!
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SRPŠ ZŠ a MŠ Kujavy
V sobotu 17. 2. jsme si s dětmi parádně užili 
maškarní ples. 
Na programu byla spousta zábavných her, skvělé 
taneční vystoupení dětí ze školky a školy, které 
během diskotéky přešlo ve workshop vedený 
dětmi, Olafem (M. Bangovou) a Medvědem (M. 
Bruštíkovou), děti i dospělí si s námi mohli osvojit 
choreografii k několika známým dětským hitům. 

Děti zvládly celou akci bravurně moderovat, za což 
jim patří velké poděkování a poklona za odvahu. 
Velký ohlas měl kujavský kouzelník Marián Vorel, 
který nás ve svém tajuplném stanu bavil svými triky. 
Pro děti bylo připraveno mimo jiné i kolo štěstí, fo-
tokoutek, plno dobrot a pestrá tombola. Nakonec 
nás svým vystoupením potěšila i naše talentovaná 
mažoretka Vendulka Rojíčková.

Moc děkujeme všem sponzorům, rodičům a 
přátelům naší školy a školky za pomoc s organizací 
a za příspěvky do tomboly, paní Martině Pavlíkové 
děkujeme za výtečné občerstvení.
Největší dík však patří všem malým i velkým, kteří 
dorazili, ať už v masce nebo v civilu, a přispěli tak 
ke vší té zábavě a uvolněné atmosféře. Nesmírně 
nás potěšila velká účast a ochotná pomoc členů 
Senior klubu a TJ Sokol Kujavy, velice si této spo-
lupráce vážíme a těšíme se na další ročník.

Martina Bruštíková Špidlová

S dětmi pro vás připravujeme
další akci:

KAVÁRNIČKA NEJEN PRO RODIČE
Detaily včas upřesníme!



Kujavské spolky se velkou mírou podílí 
na místním kulturním vyžití, 
za což jim velmi DĚKUJEME!

Orientační kalendář akcí jste obdrželi do 
schránek nebo si jej můžete 

vyzvednout v obchodě.

Areál fotbalového hřiště
je možné si pronajmout 

na jednodenní akce 
za 300Kč denně!

Více info na webu obce:
www.kujavy.cz

ZE ŽIVOTA SPOLKŮ
SENIOR KLUB

11       Zpravodaj obce Kujavy / 2024 / 1

Danuše Glacová

Pomalu si zvykáme psát letopočet 2024, a tak by-
chom vám chtěli představit plán akcí spolku Senior 
klub Kujavy na tento rok.

DIVADLO: na sobotu 27. dubna jsme zajistili vstu-
penky na divadelní představení Oliver, které se 
bude hrát v Divadle Jiřího Myrona v Ostravě. 
Jedná se o příběh na motivy románu Charlese 
Dickense Oliver Twist. Představení začíná v 18:30 
hodin a autobus bude vyjíždět v 17:00 hodin, bude 
zastavovat na všech autobusových zastávkách, po-
dle potřeby i na dolním konci u Vavrečků a u výz-
kumu.

ZÁJEZD se uskuteční v sobotu 11. května. 
Máme již zajištěnou exkurzi ve firmě Marlenka ve 
Frýdku-Místku. Součástí exkurze je i ochutnávka, je 
také možné zakoupit výrobky v podnikové prodej-
ně. Pokud nám bude počasí přát, projdeme se ma-
lou procházkou a prohlédneme si Křížovou cestu u 
baziliky Navštívení Panny Marie – samotná bazilika 
se v současné době opravuje, a je tak uzavřená. 
Křížovou cestu tvoří 14 samostatných kaplí, jedná 
se opravdu o zajímavou architekturu, která je za-
komponovaná v parkové úpravě.
Po této krátké procházce se přesuneme do Vyšních 
Lhot, kde máme objednanou prohlídku pivovaru 
Kohutka, samozřejmě i s degustací. 

Ovšem prohlídku zahájíme v pivovarské restaura-
ci, kde máme objednaný oběd v ceně cca 170,- Kč. 
Součástí pivovaru je i pivovarské muzeum a možná 
i další překvapení. Cena zájezdu činí 450,- Kč, zahr-
nuje vstupné na exkurze v Marlence a pivovaru Ko-
hutka a příspěvek na dopravu. Oběd si hradí každý 
účastník sám.

3. KUJAVSKÉ ŠTRŮDLOBRANÍ – se uskuteční v so-
botu 21. září a stejně jako v minulých letech bychom 
byli velice rádi, kdyby se sešlo jak hodně různých 
štrúdlů, tak hlavně hodně účastníků.

Na všechny tyto akce zveme i ostatní občany a 
věříme, že se jich zúčastní co nejvíce občanů Kujav.
Tolik zatím k tomu, co plánujeme a co už máme 
zajištěno pro rok 2024. Ale rok teprve začíná a 
je možné, že se uskuteční ještě další akce. Záleží 
mimo jiné i na tom, jak velká účast na akcích bude, 
protože čím více lidí se zúčastní, tím více to pořa-
datele nadchne pro další práci.

Tak ještě jednou – všichni jste zváni.

Za Senior klub Kujavy

Veronika Kleinová

Víte, 
že na akce 

Senior klubu Kujavy 
jsou zváni všichni 

bez ohledu na věk?

Myslivecký spolek NIVA Kujavy
MS Niva Kujavy uspořádal tradiční myslivecký ples, který se konal v sobotu 20. ledna 2024 v obecním sále 
v Kujavách.  Tombola byla díky sponzorům a našim aktivním střelcům opravdu bohatá. 
Celým plesem nás provázela hudební skupina B BEND a součástí lístku byla i večeře, hosté si mohli vy-
brat ze dvou jídel. 
Vše bylo perfektně zorganizované a připravené. Nic se nepokazilo a za to bych chtěla jménem našeho 
spolku poděkovat všem, kteří se na přípravě tohoto plesu podíleli.  Myslivosti zdar!
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TJ SOKOL Kujavy

Marek Gontkovič

Dne 28. 12. 2023 se uskutečnil turnaj ve stolním 
tenise na místním sále, který vyhrál Martin Málek 
ml., na druhém místě se umístil Jan Málek, třetí 
skončil Radek Svačina. 
V kategorii dospělých byla velmi hojná účast, mrzí 
nás ale malá účast dětí.
Poslední den v roce se uskutečnila tradiční silves-
trovská kopaná, která se nesla v duchu fair-play, 
výsledek utkání nebyl vůbec důležitý. 
Nutno podotknout, že po dlouhých letech bylo na 
silvestrovské kopané na hřišti opravdu plno, a to 
jak z řad samotných hráčů, tak i skvělých fanoušků, 
kteří přispívali ke skvělé atmosféře. 
Tímto bychom chtěli poděkovat všem zúčastněným.

Na závěr bychom vám chtěli popřát všechno nej-
lepší v novém roce a pozvat vás na jarní část 
sezóny:

14. 4. 2024  10:00  
Mošnov/Skotnice - Kujavy (hřiště Mošnov)

19. 4. 2024  16:30  
Kujavy - Bartošovice

3. 5. 2024    16:30  
Kujavy - Pustějov/Hladké Životice

10. 5. 2024  17:00  
Kujavy - Studénka

19. 5. 2024  10:00  
Spálov - Kujavy

24. 5. 2024  17:00  
Kujavy - Bernartice

28. 5. 2024  16:30  
Bílovec B - Kujavy

7.6.2024    17:00 
Kujavy - Suchdol nad Odrou



Nezapomeňte vyplnit 
dotazník ohledně 

autobusové dopravy 
a odevzdat jej do konce 

března na OÚ. 
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Změny jízdních řádů? Záleží na vás.
Na začátku letošního roku jsme vás informovali ohledně možnosti částečné úpravy jízdních řádů. 
Žádali jsme vás o nahlášení vašich požadavků, návrhů na změny a dalších připomínek. Děkuji za vaši 
aktivitu, která pro nás byla směrodatná při jednání s koordinátorem ODIS a zástupci Moravskoslezského 
kraje, které se uskutečnilo 7. února na obecním úřadu v Kujavách. 
Z důvodu přirozené návaznosti autobusových spojů se schůzky zúčastnil také  starosta Pustějova. 
Pustějov je ale více tranzitní obcí, kde se kříží více autobusových linek a autobusová spojení se tam po-
dařilo už zhruba vyladit. Při změnách jízdních řádů tak musí koordinátor ODIS pracovat také s tím, aby 
nebyla ohrožena návaznost jednotlivých spojů v Pustějově.

Z malého průzkumu bylo zjištěno, že problémy nastávají zejména v odpoledních a večerních hodinách 
na trase Fulnek – Kujavy – Studénka a naopak. Někteří z vás požadovali také dílčí změny na trase z a do 
Nového Jičína. Tyto požadavky jsem předložil na schůzce, bylo dohodnuto, že společně s tímto zpravoda-
jem budeme distribuovat také dotazník, kde se může každý z občanů k jednotlivým změnám a poža-
davkům vyjádřit. Přihlížet se bude k častěji zmiňovaným problémům. 
Věřím, že chápete, že změna celého jízdního řádu kvůli jednomu cestujícímu není možná, a to nejen 
z důvodů následných návazností. 

Společně s tímto zpravodajem tedy dostáváte do schránek také dotazník. Prosím všechny, kteří auto-
busovou dopravu využívají, nechť jej vyplní a odevzdají do schránky na budově obecního úřadu nebo do 
kanceláře obecního úřadu do konce března. 
Dotazník můžete vyplnit také online načtením QR kódu na dotazníku. 

Dovolte mi ještě krátkou propagaci autobusové dopravy. Jezdit autobusem má totiž mnohem větší výhody, 
než si mnozí uvědomují. Na toto téma bylo zpracováno nespočet studií a odborných článků. 
Jezdit MHD se vyplatí a například podle DPMB vychází cestování MHD ve srovnání s autem téměř troj-
násobně levnější. Dalšími důvody je bezpečnost, ochrana životního prostředí, eliminace problému s par-
kováním v centru větších měst nebo produktivnější využívání času stráveného v MHD. 
Obrázek níže zobrazuje zajímavé srovnání, kolik aut je potřeba k přepravě lidí, kteří se vejdou do jednoho 
autobusu. Děkuji za vaši spolupráci ohledně zpříjemnění cestování autobusy. 

Michal Dresler

ZE ŽIVOTA OBCE
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Novinky v pronajímání kulturního domu, hřiště 
a majetku ve vlastnictví obce

KULTURNÍ DŮM 

K 1. 1. 2024 nabyl účinnosti nový provozní řád Kulturního domu, který umožňuje podat žádost o pronájem 
také online. 
Velkým pomocníkem při plánování vašich akcí může být také kalendář obsazenosti Kulturního domu, 
který je rovněž zveřejněn na internetových stránkách obce v záložce Volný čas / Kulturní dům a rezer-
vace. 
Jak Kulturní dům rezervovat?
- Zvolte si volný termín podle kalendáře obsazenosti.
- Vyplňte online nebo fyzicky na OÚ žádost o pronájem. 
- Počkejte na potvrzení žádosti ze strany obce. 
- Na vyzvání obce podepište smlouvu o pronájmu a seznamte se s Provozním řádem:
Zaplaťte zálohu (celý Kulturní dům: 3 000 Kč, pouze přísálí vč. WC: 700 Kč, pouze Komunitní centrum 

Společně s novým Provozním řádem byl s ohledem na navýšení cen energií a vysokou inflaci 
změněn ceník pronájmu:

* Ceny od 1. 10. do 30. 4.

HŘIŠTĚ

Provozní řád sportoviště zůstal nezměněn, a platí tedy stejné ceny za využívání prostranství jako dopo-
sud. O pronájem sportoviště je nutné požádat fyzicky na obecním úřadu. Postup je velmi podobný jako při 
půjčování Kulturního domu. Zde uvádíme ceny pronájmu. K ceně se připočítávají náklady za spotřebova-
nou elektrickou energii a vodu. 
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Společně s novým Provozním řádem byl s ohledem na navýšení cen energií a vysokou inflaci 
změněn ceník pronájmu:

PŮJČOVÁNÍ MAJETKU VE VLASTNICTVÍ OBCE

Na základě četných požadavků občanů byl vydán také ceník půjčovného majetku ve vlastnictví obce. Ma-
jetek se půjčuje výhradně občanům s trvalým pobytem v obci Kujavy. Požádat o půjčení je opět možné 
online na internetových stránkách obce v záložce Volný čas / Půjčování majetku nebo osobně na OÚ. O 
půjčení je nutné požádat minimálně 5 pracovních dní předem. Platba zálohy se provádí předem, zbytek 
platby vč. škod po předání.
Co půjčujeme za poplatek?



NA KUS ŘEČI s Jiřím Pospíšilem
Tentokrát si na nás udělal čas Jirka Pospíšil, který 
stoji za projektem Nové Kujavy.

Tento projekt je v obci zdrojem mnoha spekulací, 
rozhodli jsme se proto oslovit přímo pana Pospíši-
la, aby nás seznámil se všemi detaily a aktualitami. 
Co se v této souvislosti tedy momentálně děje?
Momentálně máme všechna potřebná povolení k 
výstavbě 70ti domů. Jedná se o dřevostavby, mon-
tované domky. Stavbu bude realizovat firma RD 
Rýmařov. Máme 12 vážných zájemců, potřebovali 
bychom jich však alespoň 25, abychom mohli začít 
s realizací výstavby potřebné infrastruktury, tj. ko-
munikací, vodovodu, kanalizace, centrální čističky 
odpadních vod. 
Stavbu nám brzdí nepříznivé podmínky bank, poten-
cionální zájemci vyčkávají na výhodnější úrokové 
sazby. Očekáváme, že tento rok bychom potřeb-
ný počet zájemců měli najít, a mohli bychom tak 
začít s výstavbou potřebné infrastruktury. V první 
polovině roku chceme postavit vzorový dům, který 
by mohl váhající zájemce přesvědčit. Snažíme se 
také jít dolů s cenou. 

Nebylo by možná řešením upustit z množství pláno-
vaných domů a udělat projekt skromnější? Přece 
jen je 70 nových domů pro naši obec číslo velmi 
ambiciózní.
Rozsah projektu odpovídá plánovaným investicím 
do infrastruktury, tj. příjezdových cest, vodovodů, 
kanalizací a čističky odpadních vod, čím méně domů 
bychom se rozhodli stavět, tím vyšší by byla jejich 
výsledná cena. Aby byla cena pro zájemce přijatel-
ná, přistoupili jsme k tomuto řešení. Kdybychom 
projekt zmenšili o polovinu, cena za jeden dům by 
přesahovala 10 miliónů, což by nedávalo smysl. 
Organizace domků odráží také vzrůstající poptávku 
po bydlení s omezenou zahrádkou, která nepotřebu-
je větší údržbu, zahrádky domů mají okolo 240 m2.

Jak budou tedy domky vypadat, co vše si mohou 
majitelé sami nakonfigurovat?
Vše je na klíč. Domy jsou pasivní, tedy nízkoener-
getické, topení je na elektřinu, celkové odhadované 
roční náklady jsou okolo 10-12 tisíc. Každý poze-
mek bude oplocený. Domy jsou disponované jako 
5+kk, okna obývací místnosti jsou orientována na 
jihozápad, kuchyň a koupelna na severovýchod. 
Majitelé si mohou zvolit například to, zda budou mít 
zájem o zhotovení přívodu vzduchu pro krb.
Co úložné prostory?

Domky nejsou podsklepené, v každém domku je ale 
např. technická místnost.

Momentálně se obec snaží řešit problém eroze 
půdy, splachy půdy z polí při přívalových deštích. 
Jednou z problematických oblastí je právě okolí 
školky. Řešíte nějak v projektu i tyto nepříjemnosti?
Ano, o tom problému vím velmi dobře, bydlím hned 
vedle školky. 
Samozřejmě, že to také řešíme. Budeme kvůli tomu 
zvedat terén, ale zmíněné problémy se týkají spíše 
oblasti v bezprostředním okolí školky a mého domu, 
ne míst plánované výstavby.

Teď trochu z jiného soudku. Proč ses rozhodl převzít 
funkci předsedy TJ Sokol Kujavy?
Já jsem takový stmelovací prvek, umím se s 
každým domluvit, s většinou lidí dobře vycházím. 
Když Sokolu hrozilo, že by snad v obci skončil, tak 
jsem se rozhodl, že to vezmu. 
Fotbal je u nás jednou z mála akcí, kde se můžeme 
jako sousedé potkat, je to důležitý spojovatel pro 
celou komunitu a místní společenský život. Na fot-
bal chodí plno lidí, rodin, je to místo setkávání, což 
je pro mě hrozně důležité. 
Mám radost, že se můžu na hřišti setkat s přáte-
li, pokecat, dát si klobásu a pivo. Na počet akcí je 
Sokol snad nejaktivnější spolek, a já prostě chci, 
aby to tady žilo. 
Dělá mi radost taky to, že momentálně můžeme 
pomoct sousedům z Děrného, kde se rekonstruují 
kabiny, nemají tak kde hrát, tak budou hrát dočasně 
u nás.

Poslední otázka: Na co se teď nejvíce těšíš?
Zrovna dnes slavím 60. narozeniny, takže celý 
den trávím na telefonu, tak se těším, že si večer 
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Jiří Pospíšil je známá kujavská tvář
a v naší obci má svou vizi.
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den trávím na telefonu, tak se těším, že si večer 
odpočinu po boku své ženy. 
Moc se těším na spolupráci s fotbalisty z Děrného, 
kteří u nás začnou hrát 25. 3., pak na to, až na 
podzim začne sezóna kujavským mužům. 
Těším se i na to, že snad seženeme dost dětí, aby za 
nás zase mohly hrát i děti. 
Obecně se ale těším hlavně na to, že k sobě lidé, 
kteří se odcizili, opět najdou cestu, rodiny, souse-
di, kamarádi, a že jim k tomu možná pomůže právě 
komunita okolo fotbalu a námi organizované akce. 
Sice je organizace těchto akcí dost náročná, jen na 
občerstvení je např. třeba zajistit okolo 10ti lidí, je s 
tím spousta práce, ale stojí to za to. 
Tak na tohle se těším, že na těch akcích a setkáních 
třeba dojde k nějakému zacelení starých ran.

Tak pod to se, myslím můžeme podepsat všichni, 
kteří organizujeme všeliké společenské akce. 
Moc děkuji za rozhovor. Přeji vše nejlepší k naroze-
ninám a mnoho úspěchů při stmelování komunit.

 Martina Bruštíková Špidlová

Také nyní doporučujeme dvě knižní díla z naší knihovny, tentokrát ze 
stran čtenářů.

Pro dospělé: 
HODINÁŘ Z DACHAU od Carla Schabowského
Srdceryvný román z období druhé světové války. Příběh o lidské dobrotě, 
inspirovaný neuvěřitelnou skutečnou událostí. Leden 1945, Dachau, ho-
dinář Izak Schüller je deportován do koncentračního táboru, kde pracu-
je v domě důstojníka. Je mu jasné, že jeho život bude mít nějakou cenu, 
jen pokud bude důstojník jeho šikovné ruce potřebovat. V domě důs-
tojníka Izak nalézá lásku. Dachau je však místo, kde se člověku láska 
může ošklivě nevyplatit, a tak se oba hrdinové ocitají v nebezpečí. 

Pro děti: 
JARO JE TU!: s Luckou, Jendou a Martínkem od Andrey Popprové
Jaro se blíží, a tak se dětští čtenáři mohou inspirovat jarními zvyky, 
návody, recepty nebo zábavnými hrami. 
Další pokračování o Lucce s brášky Jendou a Martínkem popisuje je-
jich zábavu v době jara. S knihou se ponoříte do zvyků a aktivit, jako je 
otevírání studánek, pletení věnců, pálení čarodějnic atd. 

TIPY Z NAŠÍ KNIHOVNY



Květena Kujav a okolí – 1. část
Na břehu potoka zazněla tříčárkovaná tercie 
zpěvu sýkory koňadry. 
To je neklamné znamení příchodu jara. Brzy ze 
země vyrazí první zelené výhonky jarních bylin. 
V Kujavách té „divoké“ přírody moc nemáme. Vše 
se většinou odehrává podél toku Děrenského po-
toka. Většina okolních ploch je zorněná nebo již 
silně zasažená lidskou činností. 
Udělejme si tedy malou jarní vycházku kolem to-
hoto potůčku a podívejme se, co nám zde hned 
při prvních teplých slunečních paprscích příroda 
připraví. 
V dalším čísle zpravodaje  se posuneme blíže k 
létu a podzimu, popíšeme si také stromy, které 
tady v Kujavách divoce rostou. 
Vynecháme většinu trav, protože ty se špatně 
určují. O některých se však pro jejich zajímavost 
také okrajově zmíníme. 
Rostliny jsme seřadili abecedně a použili jsme 
nomenklaturu platnou od roku 2000.

Barvínek menší (Vinca minor) 
Koberce této rostliny můžeme najít po celé délce 
potoka. Nádherně modré květy vykvétají brzy z 
jara mezi špičkami brčálově zelených listů. 
Také se mu lidově říkalo brčál. Je mírně jedovatý 
a v léčitelství se již nevyužívá. Dříve byl často 
pěstován v zahradách na zastíněných místech, 
kde již nic nechtělo růst. 

Blatouch bahenní (Caltha palustris) 
Rostlina míst s vyvěrající vodou. Rovněž mírně je-
dovatá jako většina pryskyřníkovitých. 
Kulaté svěže zelené listy a zářivě žluté květy  při 
procházce nemůžete přehlédnout. Jejich pyl je 
první potravou pro včely.

Česnáček lékařský (Alliaria petiolata)  
Příbuzný naší řepce olejce. Je významnou jarní 
léčivkou. Při rozemnutí listů mezi prsty výrazně 
voní po česneku. Obsahuje léčivé látky a hodně vi-
tamínu C, takže  je vhodný do směsí jarních zele-
ninových salátů.

Česnek medvědí (Allium ursinum) 
Jedna z nejvýraznějších jarních bylin. Je uváděno, 
že ji lze zaměnit za smrtelně jedovatou konvalinku 
vonnou, ale ty nikde kolem našeho potoka neros-
tou. Rozpoznání je snadné podle typické česne-
kové vůně a chuti  šťavnatých listů. Má všestran-
né využití, je vynikající v salátech, polévkách 

nebo v podobě  pesta s kapkou olivového oleje. 
Má výrazné léčivé účinky. Je to prostě super jarní 
bylina a neměli bychom ji opomíjet. Jen je třeba ji 
trhat vykroucením listů, aby část listů zůstala pro 
výživu cibulek, a pak se z ní budeme těšit ještě 
desítky let. Roste po celém toku potoka, místy 
dominantně.

Kostival hlíznatý (Symphytum tuberosum)
Vykvétá světle žlutými zvonkovitými květy, kdy 
většina jarních bylin již odkvétá. Praktický význam 
nemá. Je příbuzný s kostivalem lékařským, který 
vykvétá červeně fialovými květy v létě, má silné 
léčivé účinky při zánětech kloubů a šlach. 
Je úporným polním plevelem.

Křivatec žlutý (Gagea lutea) 
Hospodářský význam nemá. Jeho zářivé 
hvězdičky květů jsou prvními posly přicházejícího 
jara. Později vytvoří plod trojpouzdrou tobolku 
se semeny, které mají zdužnatělý nárůstek tzv.
masíčko. Milují je mravenci, a tím se postarají o 
rozmnožování této rostliny.

Mokrýš střídavolistý (Chrysosplenium alterni-
folium) Poměrně nenápadná droboučká bylina 
rostoucí na hraně pobřežního pásma. Pro svou 
mírnou aromatickou nahořklost patří k trojici 
oblíbených bylin do jarních salátů. Později vytvoří 
v otevřeném kalichu skupinu černých kulatých 
semínek.

Orsej jarní (Ficaria verna) 
Zářivě žluté květy na vlhkých místech nelze pře-
hlédnout. Pozor, již v době květu je rostlina mírně 
jedovatá. Příbuznost s blatouchem bahenním 
nezapře. Její zajímavostí je poddruh rostoucí i 
tady u nás, který tvoří v paždí listů kulaté škrob-
naté pacibulky velikosti ječného zrna. V dávných 
dobách lidé tyto pacibulky sušili, mleli na mouku 
a pekli z ní chleba. Proto se lidově této rostlině 
říkalo chléb z nebe.

Plicník lékařský (Pulmonaria officinalis) 
Lidově modrý petrklíč. Roste pod stromy mezi 
pobřežními bylinami, zasahuje až do okrajů list-
natých lesíků. 
Má podobné léčivé účinky jako prvosenka vyšší. 
Trhá se vrcholová část květenství i s listy a suší 
se na čaj. Je léčivým lidovým prostředkem při 
dětských jarních nachlazeních. 
Na rozdíl od prvosenky není chráněn zákonem.
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Podběl lékařský (Tussilago farfara) 
Říká se, že všechny žlutě kvetoucí rostliny jsou 
léčivé na nemoci průdušek. Tak s tímto bych ne-
souhlasil, ale o podbělu to opravdu platí. Sbírají 
se nakvétající květy, jinak se droga při sušení roz-
padne. Roste na těch nejchudších půdách, náspech, 
výsypkách, příkopech a okrajích polí. Sušený by 
neměl chybět v žádné domácnosti.

Prvosenka vyšší (Primula elatior) 
Pozvolně z naší přírody mizí, proto je celá rostlina 
chráněná. Pozor, i květenství! Byla oblíbenou rost-
linou léčivých průduškových čajů. Její příbuzná pr-
vosenka jarní s žloutkově žlutými květy roste na 
teplejších vápenitých stráních. Je rovněž léčivá. 
Obě jsou nektarodárné, tedy první pastvou pro vče-
ly. Lidově se jim říká petrklíč, protože vyzývají sv. 
Petra, aby jimi odemkl jaro.

Sasanka hajní (Anemone nemorosa)
Nepřehlédnutelná jarní bylina rostoucí po celé 
délce potoka. První potěšení ve vázách. Jiný výz-
nam nemá a je mírně jedovatá.

Violka lesní (Viola reichenbachiana) a violka vonná 
(Viola odorata) 
Obě violky, zvané lidově fialky, rostou pospolu. 
Violka lesní tvoří často křížence s violkou psí a 
je tak často mezi lidmi i nazývána. Violka vonná 
je cennou bylinou průduškových čajů, ale i nak-
ládaných kvítků v cukru pro zdobení dortů a zákus-
ků. Obě jsou nektarodárné a říkají nám, že jaro je již 
v plném rozpuku a máme se připravovat na sezónu 
letní. Tak tedy příště o létu.
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 Jaromír Heryán, Alena Heryánová
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Neustále doplňovaný 
seznam najdete na 
www.kujavy.cz/herbar-kujavskych-rostlin. 
Postupně nakoukneme také do Pohořílek, 
Jílovce, Fulneku nebo Stachovic .
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10 TIPŮ JAK PŘIPRAVIT ZAHRADU NA JARO
Jaro je skvělý čas pro začátek zahradní sezóny. Předtím, než začnete s výsadbou nových rostlin, květin 
a dalšího zvelebování zahrady, je důležité, aby byla vaše zahrada připravena na jarní růst a rozkvět. Níže 
jsou uvedeny kroky, které můžete podniknout k tomu, aby vaše zahrada byla připravena na jaro i další 
měsíce:

1. Vyčistěte zahradu

Před začátkem jakékoliv práce byste měli vyčistit zahradu od listí, větví a dalšího organického materiá-
lu, který se nahromadil během zimy. Odstraňte také všechny staré rostliny a květiny, které nejsou více 
potřebné. Tímto způsobem zajistíte, že vaše zahrada bude čistá a připravená na nové rostliny a květiny.

2. Vyčistěte zahradní nářadí

Je důležité, aby bylo zahradní nářadí připraveno na jarní práce. Zkontrolujte stav vašeho zahradního 
nářadí a vyčistěte ho od zbytků hlíny a rzi. Nástroje a vybavení, jako jsou sekery, lopaty a hrábě, by měly 
být v dobrém stavu a připraveny k použití.

3. Otestujte půdu

Jarní období je ideální čas pro testování půdy. Zakoupit si můžete půdní testovací sady, které vám pomo-
hou zjistit pH vaší zahrady a další důležité informace o vaší půdě. Na základě těchto informací můžete 
přizpůsobit hnojivo a další přípravky, které se budou používat na vaší zahradě.

4. Vyčistěte a připravte květinové záhony

Květinové záhony by měly být vyčištěny od plevele a jiného organického materiálu. Pokud máte na zah-
radě záhony s trvalkami, měly by být uklizeny a odstraněny všechny suché listy a větve. Pokud máte v 
plánu přidat nové rostliny do vaší zahrady, je důležité připravit půdu. Rostliny by měly být zasazeny do 
měkké, vlhké a dobře připravené půdy.

5. Zavlažování

S příchodem jara se také vrací potřeba pravidelného zavlažování zahrady. Zkontrolujte zavlažovací sys-
témy, hadice a trysky, aby byly v dobrém stavu a připraveny na použití. Pokud nemáte zavlažovací systém, 
je důležité pravidelně zalévat rostliny ručně, zejména v období sucha.

6. Hnojení

Přidání hnojiva do vašich záhonů může pomoci podpořit růst rostlin a květin. Doporučujeme pečlivě 
přečíst přidané informace ke hnojivu, abyste zjistili, jak a kdy ho použít, a postupujte podle doporučení na 
obalu. Mnoho zahradníků používá organická hnojiva, která jsou šetrná k životnímu prostředí.

7. Přidání mulče

Přidání mulče nebo dřevní štěpky do vaší zahrady může pomoci zachovat vlhkost a zlepšit kvalitu půdy. 
Mulč nebo dřevní štěpka může také pomoci potlačit růst plevelu a chránit rostliny před přílišným slun-
cem. Mulč a dřevní štěpka by měl být aplikován po dokončení výsadby nových rostlin.

8. Odstraňte škůdce a choroby

Jaro je také dobrým časem k odstranění škůdců a chorob, které mohou poškodit vaše rostliny a květiny. 
Proveďte důkladnou kontrolu zahrady a odstraňte všechny zbytky rostlin a květin, které mohou být hos-
titeli škůdců a chorob. Pokud zjistíte přítomnost škůdců nebo chorob, použijte vhodný prostředek pro 
jejich eliminaci.
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737 089 812

UHLÍ - černé, hnědé, brikety

PALIVOVÉ DŘEVO - měkké, tvrdé, krbové

www.sucheuhli.cz

DŘEVĚNÉ PELETY A BRIKETY
Po - Pá 8.00-15.00; 

So (jen zimní měsíce) 8.00-11.00

9. Navrhování nových výsadeb

Jaro je ideálním časem pro plánování nových výsadeb v zahradě nebo rovnou navrhnutí nové zahrady. 
Rozhodněte se, které rostliny nebo květiny chcete přidat do vaší zahrady a zjistěte, jaké jsou jejich potře-
by. Rozmístěte je podle světelných podmínek, výšky a barvy květů. Vytvoření plánu výsadeb vám pomůže 
zajistit, že vaše zahrada bude vypadat harmonicky a že rostliny budou mít dostatek prostoru pro růst. 
Pokud si s navrhováním nevíte rady můžete využít naších služeb – více se dozvíte v kategorii Návrh a 
realizace zahrady na klíč.

10. Úklid a úprava zahrady

Úklid a úprava zahrady je nedílnou součástí prací na zahradě. Zvažte rekultivaci, úpravu živých plotů 
a keřů nebo prořezy ovocných stromů dokud je čas.  Dále odstraňte všechny překážky, které by mohly 
bránit růstu rostlin. V případě trávníku proveďte vertikutaci, dosetí řídkých míst a následné hnojení jarním 
hnojivem. Rovněž můžete obnovit cesty, záhony a další prvky vaší zahrady.

Příprava zahrady na jaro vyžaduje čas a úsilí, ale je to důležitý krok k zajištění krásné a zdravé zah-
rady. Pravidelná údržba zahrady pomáhá udržovat zdraví rostlin, zlepšuje vzhled zahrady a přispívá k 
celkovému blahobytu vašeho domova. Sledování potřeb vaší zahrady a pravidelná péče může být zábavný 
a odpočinkový způsob, jak strávit čas venku.

Pamatujte, že každá zahrada je jedinečná a může vyžadovat specifické postupy. Je důležité sledovat stav 
vaší zahrady pravidelně a přizpůsobovat postupy podle jejích potřeb. S trochou úsilí a péče můžete mít 
krásnou zahradu, kterou si budete užívat po celé jaro a léto. Napište nám a vytvoříme i vám zahradu snů.

KaposGreen
https://kaposgreen.cz/10-tipu-jak-pripravit-zahradu-na-jaro/
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Vážení spoluobčané,

výsledky Tříkrálové sbírky 2024 ke dni 31. 1. 2024 za Charitu Odry jsou tyto:

koledování do kasiček 1,142.440 Kč, online koleda 4.800 Kč a bezhotovostní

dary 36.609 Kč. Celkem tedy 1,183.849 Kč z toho pro Charitu Odry připadne

částka 769.501 Kč. Vybrané valuty byly vyměněny a zaslány na konto

Tříkrálové sbírky.

Každoroční Tříkrálová sbírka představuje v našem regionu významnou tradici

spojenou s projevem solidarity a pomoci potřebným. S radostí můžeme

konstatovat, že letošní ročník byl ve znamení přibližně stejného úspěchu jako

v loňském roce.

Na tomto místě bychom rádi vyjádřili naši hlubokou vděčnost všem dárcům,

kteří otevřeli své srdce i peněženky a přispěli na podporu dobré věci. Vaše

štědrost a ochota přijmout koledníky do Vašich domovů jsou základními pilíři
úspěchu celé sbírky. Díky Vám můžeme pomáhat tam, kde je to nejvíce

potřeba a rozvíjet naše charitní služby.

Obrovský dík patří také všem koledníkům a organizátorům, kteří se navzdory

nepříznivému počasí neúnavně věnovali zajištění sbírky a průběhu koledování.

Vaše obětavost, odhodlání a radost z pomoci jsou inspirací pro nás všechny.

Jste důkazem toho, že společně můžeme dosáhnout výjimečných věcí.

Nesmíme zapomenout poděkovat také nebeskému Otci, pod jehož ochranou a

vedením se celá sbírka nesla. Děkujeme za Boží požehnání, které nám všem

bylo uděleno skrze Tři krále, a za to, že vše dobře dopadlo.

Letošní Tříkrálová sbírka byla skutečným svědectvím toho, co lze dosáhnout,

když se spojí srdce a úsilí mnoha. Její úspěch nám připomíná, jak důležité je

stát si vzájemně po boku a pomáhat si. S vděčností v srdci se již nyní těšíme na

příští ročník a doufáme, že naše společenství bude i nadále růst ve vzájemné lásce a podpoře.

Děkujeme Vám všem a zůstáváme s úctou.

Bc. Petr Kučerka

ředitel Charity Odry
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Kontakty a informace
OBECNÍ ÚŘAD KUJAVY   Kujavy 86, 742 45 Kujavy
       
       556 740 023               obec@kujavy.cz, podatelna@kujavy.cz
       9388020227/0100             www.kujavy.cz            www.facebook.com/kujavy/    
Úřední doba obecního úřadu:
Pondělí, středa: 8:00 - 12:00, 13:00 - 17:00
Pokud vám úřední hodiny nevyhovují, zavolejte na 556 740 023 a domluvte si schůzku na konkrétní den a hodinu.
Jarmila Kmecová, referent a ekonom
       obec@kujavy.cz                              556 740 023
Šárka Ďurišová, Michal Talmač, techničtí pracovníci

ZASTUPITELSTVO OBCE KUJAVY

Ing. Michal Dresler, starosta
       starosta@kujavy.cz
       556 720 296, 732 454 095

Ing. Pavel Kowalski, místostarosta

Zastupitelé: 
Mgr. et Mgr. Martina Bruštíková Špidlová
Andrea Cahel, DiS.
MgA. Magdalena Cónová
MVDr. Veronika Mutinová
Marián Vorel

Členové kontrolního výboru
Marián Vorel, předseda
Mgr. et Mgr. Martina Bruštíková 
Špidlová
David Tvardek 

Členové finančního výboru
Andrea Cahel, DiS., předsedkyně
MVDr. Veronika Mutinová
MgA. Magdalena Cónová 

POŠTA         Kujavy 151, 742 45 
Pondělí: 13:30 - 16:00
Úterý: 8:00 - 11:00
Středa: 13:30 - 16:00
Čtvrtek: 8:00 - 10:30
Pátek: 8:00 - 10:30

OBECNÍ KNIHOVNA, Kujavy 200, 742 45 
      www.kujavy.cz/cs/obcan/vzdelavani/obecni-knihovna
Pondělí: 15:30 - 16:30
Drahomíra Lyčková, knihovnice
       knihovnakujavy@seznam.cz

OBCHOD Hruška, Kujavy 139, 742 45 
       704 849 691
Pondělí - pátek: 7:00 - 17:00
Sobota: 7:00 - 11:00
Neděle: 8:00 - 10:00

ZÁKLADNÍ ŠKOLA, Kujavy 86, 742 45  
       skola@zskujavy.cz, lenka.simeckova@zskujavy.cz 
       ZŠ a MŠ Kujavy,          www.zskujavy.cz
Mgr. Hana Micková, ředitelka
       556 720 297
MATEŘSKÁ ŠKOLA, Kujavy 151, 742 45  
       eliska.hradilova@zskujavy.cz    
Eliška Hradilová, vedoucí učitelka
       552 303 660
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